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Helsingis avatakse
täna Ilmar Vananur-
me fotonäitus. Täna,
20. septembril avatakse
Helsingis Tuglase Seltsi
ruumides Koidu ajakirjani-
ku Ilmar Vananurme foto-
näitus «Mu Setomaa
inimesi».
   Näitus koosneb kolme-
kümne ühest fotost, millel
jäädvustatud argipäeva-
seid ja pidulikke hetki Se-
tomaa inimestest nii siin-
pool kui teisel pool Eesti-
Vene kontrolljoont.
   Fotonäitus on enne ol-
nud üleval Seto Talumuu-
seumis Värskas, Põlva Kul-
tuuri- ja Huvikeskuses ning
Võru Linnagaleriis.
   Soome jõudis Ilmar Va-
nanurme fotonäitus Tug-
lase Seltsi (Tuglas-seura)
kultuurisekretäri Tapio Mä-
keläise palvel ja organi-
seerimisel.
   Fotol on Mihkel Külaviir
19. juunil 2004 külastamas
oma sünnikodu Podgora
külas Petseri rajoonis.

Koit

Aare Plakk
aareplakk@polvakoit.ee

Pühapäeval Pärnumaal Paat-
salus ekstreemsetes võist-
lustingimustes toimunud I
Süstade Meremaratonil esi-
nesid hästi Põlvamaa nais-
aerutajad, kes hõivasid esi-
kohad kahelistel meresüsta-
del nii pikal kui lühemal dis-
tantsil.

Naispaaridest hõivasid ka-
helisel meresüstal pikal dis-
tantsil esikoha Ruth ja Ma-
ret Vaher OK-st Põlva Kob-
ras, kes läbisid 18 km pik-
kuse distantsi ajaga 2:59.
14. Lühemal, 6 km pikku-
sel distantsil olid võidukad
Katrin Mosin ja Kärt Ku-
rusk Põlva Matkaklubist
ajaga 1:37.32.

Mees- ja segapaaride 18
km pikkuse distantsi võit-

sid Raul Vello ja Bert Rähni
ajaga 2:11.21. Ivar Kana-
rik ja Rainer Kurusk Põlva
Matkaklubist lõpetasid 12.
kohal ajaga 2:57.38.

Ühelisel meresüstal oli 18
km pikkusel distantsil või-
dukas Reigo Põder ajaga
2:17.51. Randy Korb Värs-
ka OK-st Peko lõpetas
kuuendana ajaga 2:58.56.

6 km distantsil olid sega-
paaridest kiireimad Tiina
Hodakov ja Danek Tsus-
kin ajaga 1:04.06. Ühelisel
süstal võidutses Timo Tal-
vik ajaga 1:00.02.

Ühtekokku osales 91
võistlejat.

Võistlustingimused
olid ekstreemsed
Võistlustel osalenud Ivar
Kanariku andmetel tuli
maratonil võistelda küm-

nekraadises sügiseselt tuu-
lisel (11-17 m/s) ja kohati
2-3-meetrise lainetusega
merel. Kolmandik starti-
nuist olid sunnitud merele
alla vanduma ja katkesta-
ma. Umbes pooled paat-
konnad näitasid vähemalt
korra süstapõhja taeva-
laotusele.

«Tänu varasematele ko-
gemustele õnnetus meie
paatkondadel püsti jääda,»
tunnistas Kanarik ja lisas,
et kindlustunnet aitas hoi-
da korraldajate paatidega
turvamine. «Väga mõnus

oli veemöllust läbimärja ja
jaheda keha kuumaks-
kütmine tünnivannis ja
saunas. Kõht täidetud ja
kultuuriprogramm vaada-
tud, oli autasustamise järel
tõesti hea tunne,» tõdes ta.

Kõik osalenud peavad
tema sõnutsi ettevõtmist
jätkusuutlikuks ja looda-
vad selle muutumist tradit-
siooniliseks.

Meremaratonil olid võidukad Põlvamaa naispaarid
Meremaraton sai teoks
aerutamisföderatsiooni eestvõttel
I Süstade Meremaraton sai teoks Eesti Aerutamis-
föderatsiooni eesvõttel. Edaspidi lülitub see ka Eesti MV
karikasarja.

Rainer Kuruski foto

Katrin Mosin ja Kärt Kurusk
võidetud auhindadega.

Puuduv trepp
sunnib Põlva
Ühisgümnaasiumi
lapsi pori mööda
kõndima.

Karilatsis avati tuntud
kultuuritegelase
Regina Soka
100. sünniaastapäeva
puhul mälestuskivi.

Põlva Kultuuri- ja Huvi-
keskuse tantsusaalis ja
selle pikenduses algas
suurremont, milleks voli-
kogu lubas linnavalitsusel
võtta viis miljonit krooni
laenu.

Põlva linnapea Tarmo
Tamme selgitusel lammu-
tab AS Ris Ehitus tantsu-
saalis külgrõdu ja lava, pai-
galdab uue põranda, ven-
tilatsiooni, uuendab elekt-
risüsteemid ja hoolitseb
akustika eest. Helikindlad
vaheuksed võimaldavad
näiteks mitmel tantsurüh-
mal kõrvuti asetsevates
ruumides korraga proove
teha ning kummagi muu-
sika ei sega teist.

Esinejad saavad
end pesta
Veel ehitatakse välja näit-
lejate ruumid, kus esinejad
saavad end ka pesta. «Täna
majas ju pesemisvõimalu-
sed puuduvad,» tõdes meer.

Tööfront ulatub trepini,
mida mööda külastajad
teatrisaali kulgevad. «Teat-
ri- ja kinoetendused jätku-
vad. Diskot noortele fua-

Kultuurikeskus jääb aasta
lõpuni tantsusaalita

jees korraldada ei ole ka
mingi probleem. Küll ei
pääse noored tööde ajal
undergroundi (keldri-
korrusel asuv kooskäimis-
ja peoruum � M.M.),» tõ-
des Tamm.

Ehitustähtaeg on uue
aasta algul. «Loodame, et
ehitaja pingutab ja saame
tantsusaali korda veel va-
nal aastal. Aastavahetuse
balli aga tänase päeva sei-
suga küll välja kuulutada
ei julge,» lausus linnapea.

Tööd lähevad maksma
8,3 miljonit krooni
Tööd lähevad maksma 8,3
miljonit krooni, millest
riigi raha on 2,8 miljonit
krooni.

Mullu tehti kultuuri- ja
huvikeskuses korda kesk-
küte, tänavu aga vahetati
välja lavatorni uksed ja
luugid. Kahe aastaga on
hoonesse investeeritud üle
kümne miljoni krooni.
«Ülejäänu jääb ootama
riigi raha,» tõdes Tarmo
Tamm.

Mati Määrits

Põlva Muusikakooli direktor Ester
Ratassepp leiab, et kiire elutempo
sünnitab pealiskaudsust.
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Maria Palusalu,
RÜG-i abiturient

Räpina Ühisgümnaasiumis
(RÜG) toimus teist aastat
järjest ülevabariigiline üritus
«Reipalt koolipinki!». Sel aas-
tal toimunu oli eelmise aasta
matkast tükk maad pikem ja
ka kontrollpunkte oli rohkem.

Reede hommikul kell 8
alustasid matka esimeste
klasside õpilased. Kõige
nooremad käisid ära Lõu-
na-Eesti Päästekeskuse
Põlvamaa päästeosakonna
Räpina tugikomandos,
aianduskoolis sügisnäi-
tusel ning Sillapää lossi ro-
saariumis. Lõunaks tulid
väikesed tagasi koolimajja,
kus ees ootas söögilaud.

Vanemate õpilaste matk
algas pendelteatejooksuga
staadionilt. Stardis loeti
õpilased üle ja anti kätte
pusle, mis kokkupanduna
andis tulemuseks sihtko-
ha, kuhu järgmisena jõuda
tuleb.

Staadioni värava juurest
suundusimegi veetorni
poole. Seal seletati ära, kui
puhas on tegelikult Räpi-
nasse tulev joogivesi - raua-
sisaldus puurkaevust tule-
val veel on kõigest 0,02 mg/
l (vanas puurkaevus oli vas-
tav näitaja umbes 3mg/l).

Räpina Jäätmejaamas
panime kõrva taha, kuidas
jäätmeid õigesti käidelda.

Neljas punkt oli kooli ta-
ga asuv korvpalliplats, kus
igaüks pidi sooritama va-
baviske. Ühte korvi viska-
sid tüdrukud ja teise poisid,
kusjuures tüdrukute vis-
keid panid kirja õppeala-
juhataja ja kooli sekretär
ning poiste omi direktor.

Korvpalliplatsilt suundu-
sime Laulupeosallu, kus,
nagu arvata võib, pidi ka
laulma. Et ülesanne keeru-
lisem oleks, anti ette lau-
lusõnad, mis olid ridade
viisi tükkideks lõigatud.
Kõigepealt tuli sõnad õiges-
se järjekorda panna ja laul
võiski alata.

Külastamata ei jäänud
ka Räpina Veepuhastus-
jaam.

Sealt läksime edasi läbi
heina, heki ja kraavide met-
sa poole. Enne metsa jõud-
mist pidime veel tegema
paar kiiremat  suusasprin-
diliigutust kolmekesi paari
«suuskade» peal.

Metsas pidime mahasae-

tud tüve järgi ära tundma
üheksa puuliiki. Samuti pi-
dime näitama oma oskusi
kuuse vanuse, kõrguse ja
diameetri hindamisel.

RMK taimlas tutvusime
kaskede, mändide ja kuus-
kede kasvatamise tehnoloo-
giatega.

Seejärel tuli metsast üles
otsida 21 eset. Riigikaitse-
õpetaja oli piiratud alale
pannud igasuguseid ese-
meid, mida oli üsna keeru-
line viie minutiga leida.
Alale, kus esemed olid,
minna ei tohtinud.

Füüsiliselt võib-olla kõi-
ge keerulisemaks osutus
eelviimane ülesanne, kus
nelja puu vahele oli kinni-

Räpina õpilased astusid
reipalt koolipinki

tatud kaks köit. Köite peal
seisid kaks inimest, kes
kätega teineteist toetades
liikusid edasi järgmise
puuni.

Fini�is pandi matkale
punkt püramiidiga, mille
iga klass pidi õpilastest
moodustama.

Ühtekokku oli matka
pikkus seitse kilomeetrit ja
kestus ligi kolm tundi. Ret-
ke lõppedes anti väsinud ja
näljastele õpilastele kosu-
tavat hernesuppi.

Ettevõtmine läks igati
korda ja hea tuju said nii
õpetajad kui õpilased, kes
selle päikeselise päeva
üheskoos värske õhu käes
veetsid.

Räpina Ühisgümnaasiumi foto

Nikolai
väärkohtles naist

 17. septembril kella
17 paiku lõi Nikolai (s
1958) Räpinas Rahu tä-
naval asuvas korteris
mitmel korral 40-aastast

Maaliinidel seisab ees
bussipileti hinna tõus
Võru Maavalitsus tõstab
veel sellel aastal maakonna
bussiliinidel pileti hinda,
pidades seda paremaks
plaaniks kui liinivõrgu kär-
pimist, kirjutab Võrumaa
Teataja.

Maavalitsuse transpordi
ja infrastruktuuri peaspet-
sialist Rein Rusch ei soovi
hinnatõusu aastavahetu-
sele nihutada, sest 1. jaa-
nuarist tuleb hinnatõuse
isegi palju.

Praeguse tariifi järgi
maksab ühe kilomeetri lä-
bimine bussiga kõige roh-
kem 55 senti. Ruschi sõnul
tähendaks maksimaalse ki-
lomeetritariifi suurendami-
ne kümne sendi võrra seda,
et maaliini bussipileti prae-
gusele hinnale lisandub
üks kroon.

Plaani kohaselt tõusek-
sid krooni võrra kõik pile-
tid, olenemata läbitavast
vahemaast.

Alanud ulukijaht
suurendab ohtusid
Käimas on jälle jahihoo-
aeg: möödunud nädalal al-
gas põdrajaht, veel võib
praegu jahti pidada karu-
dele, kobrastele, punahir-
vedele, kitsedele ja veelin-
dudele.

Praegu on metsas koos
seeneliste-marjulistega
tavalisest rohkem rahvast
ja loomad võivad ootama-
tult teedele ilmuda, märgib
Virumaa Teataja.

Loomad liiguvad aktiiv-
semalt õhtupoolikust süda-
ööni ning hommikuti päi-
kesetõusu ajal.

Kui kari satub teele, siis
kõige tähtsam on kiirus
maha võtta või hoopis seis-
ma jääda ja lasta loomad
rahulikult üle tee.

Mis juhtusMis juhtus

Justiitsministeerium viis
koostöös AS-iga Emor
esmakordselt Eestis läbi
ulatusliku õigusteadlik-
kuse uuringu, mille raames
uuriti süvendatult elanike
teadlikkust oma põhiõigus-
test, -vabadustest ja -ko-
hustustest.

Justiitsministeeriumi
nõuniku Uku-Mats Pee-
doski sõnade kohaselt on
suure osa inimeste teadmi-
sed õigussüsteemist üsna
rahuldavad, samas eristub
üks grupp inimesi, kes pais-

tab teiste seast silma mär-
gatavalt väiksemate õigus-
teadmiste poolest.

«Kõige lünklikumad olid
vastajate teadmised korra-
kaitsega seotud õigustest,
samuti ei teata oma õigusi
kohtus. Näiteks arvas üle
kolmandiku vastajatest
ekslikult, et kohus võib
inimest kohustada oma
süütust tõestama.»

Üllatav oli tulemus ka
põhiõiguste spontaansel
loetlemisel - üheks enim
mainitud põhiõiguseks oli

õigus tööle, samas ei mai-
nitud aga kordagi õigust
puhtale looduskeskkon-
nale või õigust saada üldi-
seks kasutamiseks levita-
tavat informatsiooni, nen-
tis Peedosk.

Justiitsministeeriumi
asekantsleri Urmas Volen-
si sõnul saab õigussüsteem
tõhusalt toimida vaid siis,
kui inimesed on teadlikud
selle pakutavatest võima-
lustest ja oskavad neid ka-
sutada. «Õigusriigi seisu-
kohast on seaduste toimi-

Eesti elanikud ei tea piisavalt oma õigusi
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vuse oluliseks eelduseks
see, et inimesed seaduseid
teavad, järgivad ja neid ka-
sutavad.»

Õigusalase info saamise
seisukohast on kõige olu-
lisem meedia - sealt pärine-
vad enam kui 80 protsendi
elanike õigusalased tead-
mised. Konkreetsetele kü-
simustele otsitakse vastu-
seid enim internetist.

Uuringuga saab tutvuda:
http://www.just.ee/30814

Koit

naist vastu ahju, tekitades
kannatanule füüsilist valu
ja tervisekahjustusi.

Politsei mõõtis taas
avalikult kiirust

 Liikluspolitsei teostas

eile avalikku kiirusemõõt-
mist kell 16-18 Tallinna-
Tartu-Luhamaa maantee
212.-216. kilomeetril.

Möödunud ööpäeva jook-
sul teenindas politsei 11
väljakutset.

Kainenema toimetati üks

isik. Peeti kinni 16 liik-
luseeskirjade rikkujat
ning registreeriti 17
väärtegu.

Ave Lillemäe,
Lõuna Politseiprefektuuri

avalike suhete büroo
juhtivspetsialist

Otepää valla ja elanike
vahel puudub koostöö
Otepää valla juhtkond tun-
netab külaliikumise vaja-
dust ning on hakanud kü-
lasid kaasama üldplanee-
ringu koostamisse, teatab
Valgamaalane. Pilkuse
külavanem Merike Tootsi
leiab, et vald võiks rohkem
mõelda kohaliku inimese
peale ja vähem arendajate
huvidele.

Vallavanem on korduvalt
rõhutanud külavanemate
olulisust ja külaliikumise
vajalikkust. Esimesed kaa-
samise sammud on teostu-
mas - koostatakse uut valla
üldplaneeringut, kus val-
lavanem ja ametnikud koh-
tuvad külades aktiivsemate
inimestega ja tutvustavad
kavandatavaid tegevusi
ning kuulavad küla mõtteid
seoses valla edasise aren-
guga.

«Tunnen, et küla puu-
dutav info jääb valda seis-
ma ning ei liigu sealt kii-
relt edasi külavanemani,»
väidab Tootsi.

Enne metsa jõudmist pidid õpilased tegema paar kiiremat  suusasprindiliigutust kolmekesi
paari «suuskade» peal.

Rohelised ei toeta gaa-
sijuhtme rajamist. Era-
kond Eestimaa Rohelised
(EER) ei toeta Vene-Saksa
gaasijuhtme rajamist Lää-
nemerre, leides, et see häi-
rib merealade kasutamist,
on ohuks keskkonnale
ning toob kaasa julgeole-
kuriske.

EER-i hinnangul puudub
enamikul Läänemere rii-
kidest majanduslik huvi
gaasijuhtme Läänemere
põhja paigutamisel, samas
häirib gaasijuhtme rajami-
ne aga merealade kasuta-
mist ning mõjub negatiiv-
selt merekeskkonnale.

Rohelised märgivad, et
Läänemeri on haavatav nii
geograafiliste iseärasuste,
elustiku hapruse kui sinna
aegade jooksul ladustatud
ohtlike ainete tõttu. Nii
võib võimalik gaasijuhtme
rebenemine põhjustada
rõhuplahvatusi. Rohelised
märgivad, et gaasijuhtme
paigaldamine mere põhja
on palju kallim kui maa
peale. (BNS)

Ergma arutas ENPA
presidendiga suhteid
Venemaaga. Riigikogu
esimees Ene Ergma arutas
kohtumisel Euroopa Nõu-
kogu Parlamentaarse As-
samblee (ENPA) presidendi
Rene van der Lindeniga
suhteid Venemaaga, samuti
võitlust küberkuritege-
vusega.

Ergma tõstatas kohtumi-
sel ENPA presidendiga
küsimuse rahvusvahelisest
koostööst küberkuritegude
vastases võitluses. Ühiselt
nenditi, et ENPA võiks al-
gatada eelnõu vastavasisu-
lise dokumendi väljatööta-
miseks.

Ergma selgitas van der
Lindenile Eesti okupeeri-
mistega seotud ajalugu,
märkides, kui oluline on
hukka mõista ka kommu-
nistliku reþiimi kuriteod.
ENPA president sõnas, et
peab omalt poolt kommu-
nismi kuritegusid kahet-
susväärseks ning Stalinit
ja Hitlerit võrdselt ühesu-
gusteks kurjategijateks.

Kohtumisel olid kõne all
ka suhted Venemaaga. Erg-
ma väljendas muret Vene
meedias toimuva pärast.

Ergma avaldas arvamust,
et Venemaa ei suhtle Balti
riikidega kui partner, vaid
kui jõud. (BNS)

Kolm Riigikogu liiget
said Bulgaaria parla-
mendi aumedali. Bul-
gaaria suursaadik Plamen
Bonchev andis Kristiina
Ojulandile, Toomas Vare-
kile ja Harri Õunapuule üle
Bulgaaria rahvusassamb-
lee aumedalid.

Varek pälvis Bonchevi
sõnul tunnustuse toonase
Riigikogu esimehena, Kris-
tiina Ojuland Riigikogu
EL-i asjade komisjoni esi-
mehena ja Õunapuu Eesti-
Bulgaaria parlamendirüh-
ma esimehena. (BNS)
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Kuigi paljud veel ei küta,
on AS Eraküte Põlva osa-
konnajuhataja Mati Eel-
mäe andmetel siiski mõned
paljukorterilised majad
lisaks haiglale ja lasteaeda-
dele juba end küttevõrku
lülitanud. Kui augustis too-
deti ööpäevas 32 MWh, siis
praegu neljandiku võrra
rohkem ehk 41 MWh.

Uuel kütteperioodil, täp-
semalt 1. juulil kallines
sooja vee ja sooja tootmine
tänu käibemaksu tõusmi-
sele viielt protsendilt ka-
heksateistkümnele ehk 13
protsenti. Palju soe tänu
küttehinna tõusule veel
kerkib, on lahtine.

Mooste asulas toodetakse
sooja puidujäätmetest.
«Praegu veel arutame seda
asja,» tõdes Mooste valla-
vanem Ülo Needo. Ka Vast-
se-Kuuste Vallavalitsusest

Raivo Sihver
raivo@polvakoit.ee

Kuigi teisipäeval oli Krootuse
asula vanast katlamajast
püsti ainult hoonekarp (kõik
vana on demonteeritud), oli
Kõlleste vallavanem Andrus
Seeme optimistlik, et ehitaja
OÜ Märja Tartumaalt peab
lepingust kinni ja hiljemalt
15. novembriks töötab juba
uus katlamaja.

Seeme loodab, et väiksem
reservkatel annab sooja
juba oktoobris.

Tööde maksumus on 3,5
miljonit krooni. Sellest na-
tukene üle kahe miljoni
tuleb Keskkonnainvestee-
ringute Keskuselt (KIK) ja
puudujääva osa paneb vald
juurde.

Iga päev saabub objektile
uusi seadmeid. Teisipäeval
laaditi autolt parasjagu
maha hakkpuidu kraape ja
kraaptransportööri. Lähi-
päevil peaks saabuma ka
reservkatel.

«Ega me vanal hoonel
suurt remonti ja ilutöid te-
gema hakka, sest põhiraha
läheb seadmetesse ja auto-
maatikasse ning kokku-
hoiu saavutamisele,» tea-
tas Seeme.

Varem oli katlamajas
kaks Kiviõlist pärit katelt.
Ühte köeti hakkpuiduga  ja
teist, reservis olevat ehk nn
toetuskatelt halupuiduga.

Seeme sõnul olid need
ajast ja arust. Ka hakk-
puidu etteandmise trans-
portöörid olid vanad ja vi-
gased. Nii et 2-3 päeva enne
eelmise kütteperioodi lõp-
pu lagunes kogu süsteem
ning  viimastel päevadel
köeti katelt ainult halu-
puiduga.

öeldi, et praegu jääb soo-
jahind eelmise aasta tase-
mele. Kui gaasihind tõu-
seb, siis tõuseb ka sooja-
hind, kuid selleks tuleb
kolm kuud ette teatada.

Kuna gaasi suurtarbi-
jatega sõlmib AS Eesti
Gaas personaalsed lepin-
gud, siis ka siin ei ole veel
kõik selge.

Mati Eelmäe rääkis, et
järgmise aasta esimesest
jaanuarist tõuseb kindlasti
gaasi- ja ka soojahind.
Konkreetset hinda ta ei
osanud öelda, sest gaasios-
tuleping kirjutatakse alla
arvatavasti nädala pärast.

Kui eelmisel kütteperioo-
dil maksis MWh käibemak-
suta 610.06 krooni, siis 1.
oktoobrist 613.08 krooni.
Koos käibemaksuga mak-
sab MWh eelmise küttepe-
rioodil kehtinud 640.56

krooni asemel 725.46 kroo-
ni ehk ligi 13 protsenti
rohkem.

Eelmäe sõnul pidi praegu
plaanitav väikene hinna-
tõus toimuma juba 1.
maist, kuid kuna siis küt-
teperiood just lõppes, hinda
ei tõstetud.

1. maist alates hakkas
uuesti tööle vahepeal seis-
nud elektri ja soojuse koos-
tootmisjaam. Sealt sai lin-
narahvas suvel ka sooja
vett.

Samas on osa soojatoot-
jaid eelseisvast hinnatõu-
sust juba teatanud. Näi-
teks kuulutas AS Avraal
Koidus, et alates 9. det-
sembrist maksab MWh 643
krooni pluss 18-protsendi-
line käibemaks.

1. jaanuarist 2008 mak-
sab MWh AS-i Põlva Piim
Tootmise katlamajas 672

krooni pluss käibemaks.
Gaasil töötavad kaug-

küttekatlamajad asuvad
Põlvas, Räpinas, Peril,
Vastse-Kuustes ning lo-
kaalkatlamajad Ahjal ja
Värskas.

Kuid mitte ainult gaasi-
hind ei tõuse. Kerkivad ka
teiste kütuste hinnad. Kõl-
leste vallavanem Andrus
Seeme rääkis, et kui eel-
misel aastal maksis kuup-
meeter hakkpuitu 100
krooni, siis tänavu juba
130 krooni. Saverna kat-
lamaja köetakse saepuru-
ga. Valgjärve Vallavalitsuse
majandusnõuniku Udo Sa-
lumetsa andmetel on ka
saepuru hind kallinenud ja
neil tõuseb soojahind 12
protsenti.

Laheda vallavanem Sirje
Tobreluts sõnas, et saepu-
ru kallinemise tõttu tõstab

usaldusühistu Madesaare
soojahinda kaks protsenti,
seda  lisaks 13-protsendi-
lisele käibemaksu tõusule.
Tilsi asulas algab küttepe-
riood 25. septembril.

Kaasaegsed hakkpuidul
ja puidujäätmetel töötavad
kaugküttekatlamajad töö-
tavad Lintes, Moostes, Sa-
vernas, Erastveres ja Til-
sis. Küttepuudega köetak-
se Orava, Veriora, Kauksi
ja Valgjärve asulate katla-
maju.

Kui aastalõpu ja jaanuari
alguse soojahinna kalline-
mised selguvad lähinäda-
latel, siis edaspidine sõltub
paljuski sellest, kui palju
tõuseb elekter, kas 23 prot-
senti või vähem. Nii et eel-
seisval kütteperioodil on
palju ebamäärast.

Raivo Sihver

Uuel kütteperioodil soojahind kallineb,
kuid paljud veel konkreetseid numbreid ei tea

Krootuse asulas saab novembriks
valmis uus kaasaegne katlamaja

«Siis tuli otsustada, kas
vana remontida, mis oleks
üpris kulukaks läinud ja
head lahendust ei oleks
saanudki, või muretseda
uued ja ökonoomsemad
katlad,» rääkis Seeme.

«Meil õnnestus Keskkon-
nainvesteeringute Kesku-
selt saada toetust natuke
üle kahe miljoni krooni.
Kuulutasime kiiresti kon-
kursi välja ja leidsime ehi-
taja, kes oli nõus tööd 15.
novembriks ära tegema,»
lisas ta.

Suurem, liikuva restiga
katel, mida saab kütta eri-
neva kütusega (hakkpuit,
turvas jm), tuleb Lätist.

Uued katlad on öko-
noomsemad. Nii et väikse-
ma hakkpuidu kogusega
saadakse niisama palju soo-
just kui vanasti suurema
kogusega.

«Kui uus katlamaja ilu-
sasti tööle hakkab, siis see
saab olema täisautomaat-
ne, sest kogu töö juhtimine
on võimalik korraldada
mobiilside abiga.  Katlama-
jas saab olema ligi nädalane
hakkpuidu varu. Seega
saame uue, kaasaegse, tah-
mapüüdjatega varustatud
keskkonnasõbraliku katla-
maja,» märkis vallavanem
Seeme.

Vaatamata hakkpuidu
kallinemisele 100 kroonilt
130 kroonini kuupmeeter,
loodab Kõlleste vallavanem
Andrus Seeme, et sooja
MWh hind käibemaksuta
nii väga  ei tõuse või jääb
isegi samaks.

Koit hoiab ehitamisel sil-
ma peal ja kui tekib tõrge,
siis informeeritakse ka ava-
likkust.

Aare Plaki foto

Tallinna Külmhoone äri-
nimeks sai Premia Tal-
linna Külmhoone. Ala-
tes septembrist on Eesti jää-
tisetootja Tallinna Külm-
hoone AS-i uus ärinimi
Premia Tallinna Külmhoo-
ne AS. «Ärinime muutmise
tingis vajadus luua parem
seos tootjafirma ning ka-
tuskaubamärgi vahel, mille
all oma jäätist terves Balti-
kumis müüme,» sõnas Tal-
linna Külmhoone juhatuse
esimees Kuldar Leis.

Ettevõte omab Eesti jää-
tiseturul enda teatel 40-
protsendilist turuosa, Lee-
dus 25 ja Lätis üheksa
protsenti. (BNS)

Biodiislikütuse tootjad
on varjusurmas. Biodiis-
likütuse tootjatel on rasked
ajad, tehased ootavad seis-
tes paremaid aegu, et tee-
nida tagasi miljonitesse
ulatuvad investeeringud,
kirjutab Äripäev.

«Sai lihtsalt vale asi vali-
tud,» ütles OÜ BioOil te-
gevjuht Taisto-Taimo
Kängsepp biodiislikütuse
tootmise kohta ajalehele.
«Meie sel aastal biodiisli-
kütust tootnud ei ole, sest
hinnavahe fossiilse kütuse
ja biodiisli vahel on liiga
väike ja kohati lausa nega-
tiivne,» lausus ta.

Väikestele biodiislikütu-
se tootjatele Kängsepp hel-
get tulevikku ei ennusta.
«Praegu hakatakse teha-
seid sulgema, sest aasta
jooksul pole keegi toot-
nud,» ütles ta. (BNS)

Eesti ettevõtjad otsivad
Hiinast kaubavooge.
Eesti transiidiettevõtjate ja
poliitikute delegatsioon
läheb oktoobri lõpul Hiina
visiidile, külaskäigu peami-
ne eesmärk on läänest itta
suunduva transiidi käivita-
mine, kirjutab Postimees.

Eesti Sadamaoperaato-
rite Liidu juhi Ago Tiimani
sõnul on Venemaalt läände
suunduva naftatransiidi
kokkukuivamise tõttu
muutunud oluliseks lää-
nest itta suunduvate kon-
teinervedude arendamine.

«Ülisuured kaubakogu-
sed toodaks näiteks Hol-
landi või Saksamaa ookea-
nisadamasse ja sealt edasi
meile. Kauba Tallinnast
raudteed pidi Moskvasse
viimine on juba lühike
ots,» sõnas Tiiman. (BNS)

Tartus lõppeb Võru
tänava rekonstrueeri-
mine.  AS Tref lõpetab nel-
japäeval Tartus linnale 26
miljonit krooni maksma
läinud Võru tänava re-
konstrueerimistööd. Peale
sõidutee ülekatte uuenda-
mise ja äärekivide paigal-
damise ehitas firma Võru
tänaval kahe aasta jooksul
välja eraldi valgustatud ra-
jad jalakäijatele ja ratturi-
tele ning rajas sademevee
äravooluks vajalikud rest-
kaevud, teatas linnavalit-
sus. (BNS)Teisipäeval laaditi autolt parasjagu maha hakkpuidu kraape ja kraaptransportööri.
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Kanepi Gümnaasiumis ja
Krootuse Põhikoolis muutu-
sid klassipäevikud e-koolile
üle minnes muuseumieks-
ponaatideks. E-kooli saavad
kasutada nii õpetajad, õpila-
sed kui ka lastevanemad.

Kanepi Gümnaasiumis
mindi e-koolile üle eelmise
õppeaasta viimasel veeran-
dil. Krootuse e-kool on sa-
muti kasutamisvalmis,
kuid direktor Koit Noogi
sõnul vajab veel hääles-
tamist.

Et õpetajad sisestavad
kõik andmed süsteemi, on
klassipäevik neis koolides
tänaseks ajalugu. E-kooli
kaudu on õpilastele näh-
tavad kodused ülesanded,
tunniplaan ja hinded.

Vanem pääseb süsteemi
kaudu juurde ainult oma
lapse andmetele: hinded,
kodused tööd, puudumised,
hilinemised ja veerandi
kokkuvõtted. Õpetajal ja
vanemal on vastastikku
võimalik e-kooli jätta lapse
kohta teateid.

Näiteks pole lapsel enam
võimalik saadud märkust
vanemate eest varjata või
sellele ise allkirja võltsida.

Õpilase isiklik päevik on
Krootuse koolis käesoleval
õppeaastal veel kasutusel.
Eks esimene e-aasta näitab,
kas järgmisel õppeaastal
võib sellest loobuda.

Kanepi Gümnaasium jät-
tis õpilaspäeviku kohustu-
se alles. Direktriss Merike
Kaste sõnul on isiklik päe-
vik oluline infotalletaja, sest
tehnika ei pruugi alati

töökorras olla. Pealegi meel-
dib lastele märkmete tege-
miseks päevikut pidada.

Vanemad on
kasutamisest huvitatud
Kõik vanemad, kes soovi-
vad lapse koolitegemistel
silma peal hoida, saavad
kasutajapassid. Selleks tu-
leb vanemal endal soovi
avaldada. Ligipääs andme-
tele toimub kasutajapas-
siga, mida oleks mõistlik
lapsele mitte avaldada.

Kahel aastal tegi kool
vanemate seas küsitluse,
kes soovivad ja kellel on ka
tehnilised võimalused e-
kooli kasutada. 2/3-l vane-
matest on võimalus olemas.
22-l vanemal interneti ka-
sutamise võimalus puudus
ja sama arv vanemaid ei
soovinudki e-kooli kasuta-
da. Kahe küsitluse tulemus
oli sama.

Et kõik vanemad ei pruu-
gi e-koolis nähtavasse sü-
veneda, tuleb probleemsete
olukordade lahendamiseks
jätkuvalt suhelda ka teiste
kanalite kaudu. Vahetu
suhtlus on väikese kooli ja
kogukonna eeliseks. Tihti-
peale ka kõige mõjusam.

Vanema e-kooli külastus-
kordade sagedus on õpeta-
jale nähtav. Süsteem fik-
seerib külastuse kuupäeva.

Neile, kes ei saa või ei ta-
ha saada infot e-kooli kau-
du, saadetakse jätkuvalt
koju hinnetelehed.

Kuigi e-kooli süsteemi
alusel ei pea veerandi lõpus
tunnistust koju saatma, se-
da siiski tehakse.

«Tunnistust kodudes ik-
kagi oodatakse ja nii jäta-

me traditsiooni alles,» ütles
Krootuse Põhikooli direk-
tor Koit Nook.

Teostus teadliku inimese
juhendamisel
Krootuse e-kool sai teoks
tänu õpetaja Rita Punnin-
gule, kes keeldus kogu au-
paistet endale võtmast. «Te-
gin seda koos õpetaja Karin
Valdasega. Ühest peast
oleks asja loomisel vajaka
jäänud. Enne esimest sam-
mu oli palju vaja läbi mõel-
da. Veel täna hommikul pu-
sisime tunniplaani kallal,
sest asi ei klappinud.»

«Uneta öid e-kooli ette-
valmistamine ei nõudnud,
tunde sai sellele kulutatud
aga üksjagu,» ütles Rita
Punning.

Kui mõni väikekool ar-

vab, et oma väiksuse tõttu
pole e-koolile üleminek
mõttekas, on see Rita Pun-
ningu sõnul vale suhtumi-
ne: «Väiksel koolil on seda
just lihtsam ja mugavam
teha. Midagi hullu siin po-
le. Mõnel õhtul jätamegi
pooleli, sest mõte jookseb
kinni, aga hommikuks on
nõu ikkagi leitud. Kõige
rohkem aega kulus läbi-
mõtlemisele.»

Vaatamata sellele, et õpe-
tajad tundsid uuenduse ees
hirmu, omandasid nad va-
jalikud teadmised kiiresti
ning need, kes seni arvu-
tisse aukartusega suhtu-
sid, kasutavad seda kui iga-
päevast töövahendit.

Krootuse Põhikooli õppe-
alajuhataja Imbi Vaikmäe
hinnangul võtab e-kooliga

harjumine aega: «Algus on
ikka harjumatu, aga kül-
lap saavad kõik kasutajad
peagi aru, et süsteem on
mugav ja praktiline.» Ka
on õppealajuhataja seda
meelt, et teatud lapsi moti-
veerib e-kool  paremini õp-
pima ja koolikohustust
täitma, sest vanemale ei
jää midagi varjatuks.

Tiigrihüppe programmist
taotleti vahendeid igale
õpetajale sülearvuti muret-
semiseks. Taotlus rahulda-
ti. Seega pole Krootuse
õpetajatel seda probleemi,
mis suurtes linnakoolides,
kus õpetajad andmete si-
sestamiseks tülpinult pea-
vad järjekorras ootama.

Kanepi samalaadne taot-
lus jäi küll rahuldamata,
kuid hakkama saadakse

Esimesed e-koolid on kasutusele võetud

Puuduv trepp sunnib lapsi pori mööda kõndima
Margit Õkva
margit@polvakoit.ee

Põlva Ühisgümnaasiumi
(PÜG) kanalisatsioonitrassi
uuenduse käigus tuli maha
lõhkuda kooli juurdeehituse
kõrval asuv trepp, mida möö-
da pääseb internaadimajast
kooli peahoone juurde.

Kõige enam häirib puuduv
trepp algklasside õpilasi,
kes peavad läbi pori ja möö-
da eravalduse aiatagust
ühest majast teise liikuma.
Ka algklasside maja esise
tänava väljanägemine jä-
tab soovida. Lisaks ebamu-
gavusele on üle ehitus-
tandri turnimine lastele ka
ohtlik. Pealegi on jõudnud
toimetusse infot, et eramu
aia tagant kuivemat läbi-
pääsuteed otsides on lapsed
pahandada saanud.

«Põlva Ühisgümnaasiu-
mi kanalisatsioonitrasside
tööd tellis linnavalitsus. Ka
koolile  oli üllatus, et trepp
1. septembriks valmis ei ol-
nud. Suheldes linna hal-
dusteenistuse juhiga, saime
vastuse, et trepp valmib
septembri esimese kahe
nädala jooksul. Paraku ei
ole tähtajast kinni peetud.

Tänaseks on eemaldatud
ka piirdeaed. Üle ehitatava
koha liikuda ei tohiks.
Antud olukord häirib meid
väga. Soovitasime algklas-
sidel minna ringi kas bus-
sipeatuse kõnnitee kaudu
või Lepatriinu lasteaia ja
Mesikäpa Halli vahelist
teed kasutades,» ütles toi-
metusele PÜG-i direktor
Kaido Palu.

Linnavalitsuse haridus-
spetsialisti Monika Adam-
soni sõnul ehitustööd käi-
vad ning vastust viivituse
kohta teaks anda tööde
teostaja OÜ Rekontra.

Põlva linna haldusteenis-
tuse juhataja Rein Kamber
ütles toimetusele, et kok-
kuleppel ehitajaga pidi
trepp valmima septembri
keskel. Tööd siiski käivad
ning viivituse põhjuseks on
betoonivalamist mittesoo-
sivad ilmad.

Küsimusele, kas ilmaolu-
de mitteparanemisel võib
treppi loota alles kevadel,
vastas haldusjuht, et nii
pikaks töö kindlasti ei veni.

Linn on omalt poolt ehi-
tajale survet avaldanud ja
nädala pärast peaks trepp
olema valmis.

sealgi. Merike Kaste sõnul
andis vald loa liisida arvu-
tiruumi uus masinapark
ning vanad arvutid jaotati
klassidesse laiali. Nii on
igas klassis õpetajal arvuti
kasutada ning õhtul kella
kuueks peaks kõik vajalik
e-koolis olemas olema.

Väike, aga tubli
Krootuse koolimajas ringi
käies jäi silma mõndagi hu-
vitavat. Koridoris rippus
alati kasutamisvalmis pok-
sikott ja paar paari poksi-
kindaid.

Kui mujalt enam päikest
ei püüa, siis raamatukogu
lõunapoolsetest silmadest
seda ikka näeb ja lapsed
veedavad siin meelsasti ae-
ga. Teatud vanuseni pee-
takse raamatukogust lugu
kui heast õpikeskkonnast.

Raamatukogu perenaise
sõnul leiavad tee siia ka
need, kes arvavad end juba
suured ja targad olevat.
Luuletusi ja lasteajakirju
nad enam ei loe. Perenaine
näitab kapsaks loetud trü-
kiseid, mis seletavad noor-
tele poiste ja tüdrukute eri-
nevusi.

Silmapaistvaid tulemusi
on saavutatud spordis.

Kool valmistub tähista-
ma oma 240-ndat aasta-
päeva. Juubelit tähistatak-
se oktoobris vilistlaste
kokkutulekuga.

Krootuse Põhikooli 15
õpetajast on viiel ette näi-
data aasta õpetaja tunnus-
tus. Milles peitub saladus?
Imbi Vaikmäe vastas, et
saladust pole. Tuleb püüd-
likult oma tööd teha.

Aare Plaki foto

Aare Plaki foto
Krootuse Põhikoolis e-kooli rakendumise eest hoolt kandnud Rita Punning pidas teostuse
raskeimaks osaks läbimõtlemise ja läbirääkimise perioodi.

Eile toimunud päästeõppuse käigus, kui osa kooliperest oli majast juba lahkunud, tuli ülejäänutel evakueeruda mööda
mullahunnikuid. Milline näinuks laste päästeoperatsioon välja reaalse ohu ja täismaja korral, võib vaid ette kujutada.
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Karilatsis avati tuntud kul-
tuuritegelase Regina Soka
(18. september 1907 � 5. no-
vember 1992) 100. sünniaas-
tapäeva puhul mälestuskivi.

«Idee Regina Soka mäles-
tuskivi ja plaadi paigalda-
miseks Regina Soka kodu-
talus andis Linda Padari,
selle valmimisele aitasid
kaasa Kohaliku Omaalga-
tuse programm, Vastse-
Kuuste Vallavalitsus, Vast-
se-Kuuste Kultuurimaja,
Haimar Sokk ja Karilatsi
Küla Selts ning Kultuurka-
pitali Põlvamaa ekspert-
grupp,» ütles avasõnas
Vastse-Kuuste segakoori
koorivanem Heino Ansip.

Mälestuskivi avamisel
laulsid Vastse-Kuuste sega-
koor Aune Kasesalu diri-
geerimisel ja naiskoor Mai.
Naiskoori Mai asutas Re-
gina Sokk 1958. aastal ja
selle dirigentideks on olnud
Regina Sokk, Madli Vaino-
kivi, Asta Jääger, nüüd Sai-
di Tammeorg.

Regina Sokka kui Põlva-
maa Lauluema tutvustas
oma ettekandes pikemalt
koorijuht Ester Ratassepp.
Nopime siin meenutuseks
mõnedki väljavõtted tema
kõnest.

«Regina Sokk (neiupõl-
venimega Kriisk) sündis
18. septembril 1907 Tartu
linnas. Isa armastas väga
muusikat. Kuna isa õetüt-
red laulsid helilooja Miina
Härma kooris, kõlas ka
Kriiskade kodus tihti laul.

Gümnaasiumi lõpetamise
ajal 1925. aastal lahkus
Regina muusikakoolist ja
nii jäi kõrgem muusika-
kool lõpetamata.

Tütarlaste gümnaasiumi
lõpetamise järel tegeles Re-
gina väga paljude erinevate

Karilatsis mälestuskivi man
meenutati Regina Sokka

Milvi Hirvlaane

85 aasta eest peeti Tartu
Ülikoolis Õpetatud Eesti
Seltsis ettekanne uutest
arhiivileidudest Eesti alade
kohta. Tookordseks uudi-
seks oli Poola valitsemise
alla läinud Tartu piiskop-
konnale kuulunud alade
inventariseerimise nimekiri
(Das Inventar der Starostei
Dorpat im Jahre 1582).

Nimekirja oli professor R.
Hausmann Varssavis aja-
looarhiivis töötades Eesti
jaoks kopeerinud. Tolles
dokumendis mainitigi Ka-
nepit esmakordselt 1528
Tartu piiskopi maa-alal Ka-
napieza külana ja see fakt
on aluseks praeguse Kane-
pi aladel olnud varasemast
asustusest. Teatavasti va-
lisid meie muistsed esiasu-

Nagu laupäevasest, 15. sep-
tembri Koidust lugeda võis,
sai võistlusest «Kool, kus
lugemine loeb» osa võtta
igaüks, kes vähegi soovis
oma lugemiskogemusest
kirjutada.

Viluste Põhikoolist kir-
jutasid Aasa Liiv ja Esta
Sokman ning nende klassi
lapsed. Mõlemad õpetajad
ja 4. klassi õpilased märgiti
tunnustavalt ära asjalike
mõtete eest.

Positiivse hinnangu järel
kooli direktorilt kirjutasin
ka mina meie kooli õpikes-
kus-raamatukogus toi-
muvast.

Osalesin seminaril
Tegin seda meeleldi, sest
meie koolis on vaimsust
väärtustavaid  õpetajaid ja
nutikate ideedega noori,
kellega vastastikku rikas-
tavas koostöös toimibki
õpikeskus-raamatukogu.

Ikka selleks, et toetada
õpetajat elukestva õppimise
protsessi käivitamisel meie
koolis ja toetada õppetun-
nis vallandatud õpilaste in-
dividuaalset tegevust.

Ning iseseisvust väärtus-
tades pakkuda õppimises
valikuid, julgustada indivi-
duaalset vastutust, toetada
loovust, soodustada koos-
töös toimuvat õppimist
ning pakkuda lugemisko-
gemusi ja lugemiselamusi.

Asjalikult  tunnustav ja
teaduspõhine kokkuvõte
võistlusest Mare Müür-
sepalt Tallinna Ülikoolist
ja värskeid edasimineku-
ideid pakkuv seminar Tal-
linna Ülikoolis  väärtus-
tavad igati meie koostöös
toimivat õpikeskus-raama-
tukogu.

Kõige rohkem rõõmu pa-
kuvad auhinnaks saadud
raamatud. Eriti uhke Ast-
rid Lindgreni pildiraamat.

Veel kord
võistlusest
«Kool, kus
lugemine loeb»

asjadega ning lõpetas ühe
aasta jooksul kokakursu-
sed, masinakirjutaja kur-
sused, täiendas end Elisa-
beth Dahli keeltekoolis
prantsuse ja inglise keeles,
võttis osa tantsustuudio
tegevusest, õppis seal plas-
tikat ning mängis veel
võrkpalli. Kui 1926. aastal
muutus Eestis populaar-
seks korvpall, sidus Regina
end ka selle mänguga.

1935. aastal abiellus Re-
gina Kriisk tolleaegse Tar-
tu Õpetajate Seminari õpi-
lase, talupoeg Elmar Soka-

kad elupaigaks veekogu-
deäärseid alasid. Professor
M. J. Eisen tõi teaduslikule
käibele Kanepi esmase
mainimise kirjalikes allika-
tes oma teaduslikus artik-
lis «Kanapää ja Kanepi».
See  avaldati ka Roland Abe-
li raamatukaupluse kirjas-
tusel 1925. aastal ilmunud
raamatukeses «Kanepi».

Teatavasti valiti samal
aastal kihelkonna konve-
rentsi ajal paljude erine-
vate Kanepi nimekujude �
Kanapieza, Kannebkyllo,
Kanapitsa, Kanepiste, Can-
napäh, Kannapää, Kana-
pää ja Kanepi seast tänane
nimekuju.

Mõne aasta eest Kanepi
peatänava � Weizenbergi
tänava � sillutise üleskae-
vamisel tekitas sensatsioo-
ni peatänava alt leitud va-

na matusepaik. Selle
muistse matusepaiga ole-
masolu oli aga teada juba
1927-1929 toimunud keva-
diti-sügiseti läbipääsmatule
peateele munakivisillutise
paigaldamise ajal.
Siis kirjeldati selle kalmis-
tu leidmist ajakirjanduses

pealkirjaga «Maantee üle
inimluude». Tol korral leiti
sealt ka münt aastaarvuga
1500. Hiieuurijad aga
kinnitavad, et Kanepi kirik
on üks neljast kindlaks
tehtud muistsete eestlaste
hiiemäele ehitatud ki-
rikutest.

Reedel, 21. septembril
kell 13.15 avavad Ausam-
baplatsil Kanepi esmamai-
nimise 425. aastapäeva
meenutava mälestuskivi
vallavanem Aivar Luts ja
kirikuõpetaja Margit Lail.

Kanepi kirikus toimuval
pidulikul kontsertaktusel

Möödub 425 aastat Kanepi esmamainimisest
esinevad praost Urmas Na-
gel, Poola Vabariigi Suur-
saadik, Kanepi Gümnaa-
siumi õpilased ja ajaloolane
Milvi Hirvlaane. Muusika-
list külakosti toob Põlva E
STuudio. Vallamajas on fo-
tonäitus vanast Kanepist.
Ilmub raamatuke «425 Ka-
nepi esmamainimisest. Ka-
nepi kultuurilooline kalen-
der 2007 ja 2008».

Kanepi on üks nendest
Vana-Liivimaa vähestest
paikadest, mis säilitas oma
nime ja asustuse läbi sõda-
derohke ajastu Vene, Poola
ja Rootsi võimu all.

Teada on, et Liivimaa
alade Rootsi Kuningriigi
alla minnes oli pikaajaliste
sõdade, näljahädade, ikal-
duste ja taudide läbi hä-
vinenud 75% asustusest ja
ka elanikkonnast.

ga ning 1936. aastal sündis
neil poeg Margus. Kuid Re-
gina töö koori ja muusi-
kaga ei katkenud. Sokkade
kodu külastasid pidevalt
muusika- ja kunstiini-
mesed...»

Suur hulk inimesi aval-
dasid mälestuskivi avami-
sele tulekuga austust täp-
selt sajand tagasi sündinud
andekale, loovale ja töö-
kale inimesele. Mälestus on
hingeseisund, mis saab mä-

lestajat ennast muuta
tundlikumaks ja armasta-
vamaks. Mälestus on teate-
pulk hoolivalt inimeselt
ning sellelt teatepulgalt ei
haihtu kunagi eelmise
hoidja käesoojus. Ene Mähar

Mälestuskivilt on katte võtnud Vastse-Kuuste segakoori kauaaegne laulja Linda Padari ja
Regina Soka pojapoeg Haimar Sokk.

Laulab Vastse-Kuuste segakoor, keda dirigeerib Aune Kasealu.

Foto Kanepist ülemöödunud sajandist. Foto erakogust

Ilmar Vananurme fotod

Mälestusplaat kivil.
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Hiljuti tuli Reformiera-
kond taas välja ettepane-
kuga tõsta pensioniiga. Et-
tepaneku sisu kattub Eesti
Tööandjate Keskliidu poolt
sel kevadel väljakäiduga.
Pole ka ime, sest Reformi-
erakond on ju jätkuvalt 5-
10% kõige rikkama kihi ini-
meste huvide kaitsja. Just
selle lobigrupi tahtmine on,
et Eesti tavainimene töö-
taks ennast lausa surnuks
väiksele grupile kasumit
tootes ega saaks nautida
tööaastate jooksul välja-
teenitud vanaduspensioni.

Arvestades Eesti inimeste
keskmist eluiga, on ülal-
toodud ettepanek kohatu ja
küüniline.  Keskmine eel-
datav eluiga on meil napilt
üle 70 aasta.

Kui Eesti mehed elavad
keskmiselt 66. eluaastani,
siis Saksamaa mehed ela-
vad 12 aastat kauem. Kesk-
mine eluiga Soomes on 79
ning Rootsis ja Itaalias 80
aastat. Nendes riikides on
tõesti pensionilemineku iga
veidi kõrgem Eesti omast,
keskmiselt 65. eluaasta
juures. Aga nendes riikides
saavad inimesed olla pen-
sionil keskmiselt 15 aastat,
Eestis vaid 6-7 aastat.

Vaadates Eesti inimeste
keskmist ja tervena elatud
eluiga, ei pea ma pensioni-
ea tõstmist lähema 15-20
aasta jooksul mõeldavaks.

Muidugi saab inimene ise
oma eluea pikkust mõjuta-
da. Samas aga sõltub kesk-
mise eluea tõus paljuski
riigi sotsiaal- ja tervishoiu-
poliitikast, mida aga Refor-
mierakond ei pea vajali-
kuks tähtsustada. Ajal, mil
olin sotsiaalminister, val-
mis ministeeriumis tervise-
poliitika alusdokument,

kus ongi seatud üldeesmär-
giks tervena elatud eluea
pikendamine Eestis meestel
keskmiselt 60. ja naistel
70. eluaastani aastaks
2015.

Meeste keskmine eluiga
peaks aga tõusma kümne
aasta jooksul praeguselt
66-lt 73-le aastale ja nais-
tel 76,9-lt 80-le aastale. Sel-
leks töötati spetsialistide,
meditsiini- ja sotsiaaltöö-
tajate, poliitikute, maa- ja
omavalitsuste osavõtul
välja konkreetne te-
gevusprogramm, planeeri-
ti tegevusteks eelarveva-
hendid. Kõik plaanid aru-
tati läbi koostöös Ühiskond-
liku Leppe Sihtasutusega
maakondades ja ülerii-
gilistel konverentsidel tu-
handeid inimesi kaasates.

Viimase kahe aastaga
paranes oluliselt arstiabi
kättesaadavus, paremaks
muutus sotsiaalhoolekan-
de sisu ja rahastamine.
Nüüd aga kuuleme, kuidas
sotsiaalvaldkonna eelarves
ei taheta tähtsustada puue-
tega inimesi, hoolekannet,
HIV/AIDS-i problemaati-
kat jm. Seda kõike enneole-
matu eelarvekasvu ja või-
maluste juures. Ei taha sel-
les kõiges süüdistada prae-
gust sotsiaalministrit, kes
on üritanud anda oma pa-

rima, lihtsalt parempoolses
valitsuses teda ei kuulata.
Küll aga peaks minister hoi-
duma taolistest ettepane-
kutest, nagu on pensioni-
ea tõstmine, õigustades se-
da Euroopa Liidu ettekir-
jutustega. Euroopa Liidus
on konkreetne pensionipo-
liitika jätkuvalt iga liik-
mesriigi enda otsustada.

Valimiste eel lubas Refor-
mierakond pensionid kahe-
kordistada ja pensionärid
lootsid tõesti, et see tähen-
dab tõsiseid samme nende
hüvanguks.

Eelmise valitsuse jaoks
oli Keskerakonna eestveda-
misel pensionide tõstmine
üks olulisemaid teemasid.
Lisaks enneolematutele
pensionitõusudele kindlus-
tati pensionäride tulevik-
ku, suunates pensionikas-
sasse erakorraliselt ligi 5
miljardit krooni eelarve

viie aasta jooksul. Arvesta-
des viimast, 2007. aasta
pensioniindeksit (mis oli
üle 12) ja tehes lihtsa
aritmeetilise tehte, saame
vastuseks, et tegelikult po-
legi midagi lubatud. Indek-
si arvutamise mudelit
muutmata ja erakorralisi
tõuse tegemata tulebki pen-
sion 2011. aastaks üle 6000
krooni. Ehk siis pensioni-
tõus jääb lähiaastatel väik-
semaks keskmise palga
kasvust ja pensionäride ela-
tustase võrreldes töötavate
inimestega tegelikkuses
halveneb. Eriti arvestades
lähiaja üüratuid hinna-
tõuse.

Just Reformierakond on
andnud pensionide kahe-
kordistamisele niisuguse
tõlgenduse, kas teised koa-
litsioonipartnerid on läinud
sellega kaasa meeltesega-
duses või pragmaatilistel

Eestis on kujunenud täiesti
tavaliseks ja iseenesest-
mõistetavaks arvamus, et
gümnaasiumi eesmärk on
valmistada õpilasi ette
kõrgkooli astumiseks ja
kutsekoolilõpetajad peavad
minema tööle.

Tänapäeval on haridust
puudutav seadusandlus ja
kutseõppeasutuste sisu
aga niivõrd muutunud, et
paari aasta pärast pääsevad
kutsehariduse omandanud
paljudele kõrgkoolide eri-
aladele sisse soodustingi-
mustel, sest kutsekoolis on
võimalik õppijal osa kõrgha-
ridusaineid juba omandada.

Kutsekool avab tee
kõrgkooli
Kutsekeskkoolides tehtagu
jõupingutusi selleks, et õpi-
lased saaksid soovi korral
jätkata õpinguid kõrgkoo-
lides. Olgu konkreetne
koostöö ka kõrgkoolidega.
Näiteks on Paide Kutse-
keskkool saavutanud, et
keskkoolijärgse veokor-
ralduse õppekava läbinud
noortel on Mainori Kõrg-
kooli astudes võimalik kaa-

sa võtta sõltuvalt õppeka-
vast 13 kuni 19 ainepunk-
ti. Aja ja raha keeles rääki-
des tähendab see kuid ja
kümneid tuhandeid kroone
kokkuhoidu. Alustatud on
läbirääkimisi Tartu Kõrge-
ma Kunstikooliga, et meil
restauraatori eriala lõpeta-
nud saaksid Tartus nii suu-
re konkursiga erialal sood-
samatel tingimustel edasi
õppida.

Kõigile, kes on kooliga
seotud, pole uudis, et järg-
mise kolme aasta jooksul
jääb 7-17-aastaseid õpilasi
30% vähemaks. Et hariduse
rahastamine käib õpilaste
arvu järgi, nn pearaha põ-
himõttel, nuputavad kõik
koolidirektorid, kuidas

teha nii, et koolil oleks
järgmisel aastal ikka sama
palju või rohkemgi raha
kui eelmisel.

Maapõhikoolide direkto-
rid arutlevad uue rahasta-
mismudeli üle ja arvuta-
vad, mitu krooni nende
koolid võidavad või kao-
tavad.

Siililegi on selge, et raha-
ta pole kvaliteeti, kuid kva-
liteedi eeldus on ühtmoodi
mõistetud ja aktsepteeritud
eesmärgid. Kui kõik hari-
duses tegutsevad inimesed
töötavad ühiskonna pare-
maks muutmise nimel,
polegi vaja rahahulka lõp-
matult suurendada.

Eesmärkide saavutamine
nõuab raha
Õpetajaskonna palk tuleks
tõsta keskmise palga suh-
tes pooleteisekordseks, üle-
jäänud rahast poole kasu-
tamist võiks lubada tingi-
musel, et seda teevad eri-
nevad haridusliigid koos,
näiteks maapõhikoolid ja
kutsekool, olgu see siis kut-
se-eelkoolitus või õpetajate
ühisettevõtmised.

Ideaalse haridusmudeli
korral peaks inimene õppi-
ma talle sobival ajal, kohas
ja tempos seda, mis talle
meeldib. See tähendab igale
inimesele individuaalset
õppeplaani kogu eluks.

Individuaalõpe on lapse-
sõbralik, kuid paraku kal-
leim võimalus. Sadadele õp-
pijatele üht ja sama loengut
lugeda jällegi odavaim vari-
ant. Tegelikkus kukub ta-
valiselt kahe äärmuse va-
hele, küsimus on vaid raha-
hulga ja kvaliteedi suhtes.

Arvan, et erinevatel hari-
dusliikidel on koostööd te-
hes võimalik pakkuda õpi-
lastele ideaalilähedast ha-
ridusteed.

Õpilaste arvu nimel eba-
tervelt konkureerides ja
õpilaste eest õppimisvõima-
luste teavet moonutades
satume olukorda, kus ra-
hasummad võivad küll suu-
reneda, kuid paremaks ei
lähe midagi.

Tühja sellest rahast, hoo-
pis halvem on, kui meie õpi-
lased ei saa seda, milleks
nad on suutelised ja millest
huvitatud.

Surm üheskoos pensioniga!?

Jaak Aab,
Riigikogu liige
(Keskerakond)

Kutsekool sobib haridusmudelisse

Rein Oselin,
Paide Kutsekeskkooli
direktor

Kindlasti on süda-
metunnistusega po-
liitikuid, kes inimvae-
nulikke otsuseid läbi
ei lase.

muude tulude
arvelt.

Nüüd aga
tundub, et
praeguse koa-
litsiooni luba-
duste täitmi-
ne toimubki
eelmise valit-
suse poolt pensionikassas-
se suunatud vahendite ar-
velt. Juba kevadel saime
teada, mida tähendab koa-
litsiooni lubatud pensioni-
de kahekordistamine 2011.
aastaks. Kahega korruta-
mise aluseks on võetud
2006. aasta 1. aprilli kesk-
mise vanaduspensioni suu-
rus 3136 krooni ja saadud
2011. aasta võrreldavaks
suuruseks 6200 krooni.

Valimiste eel räägiti ka-
hekordistamisest nelja aas-
ta jooksul � nüüd tuleb väl-
ja, et seda tehakse sisuliselt

kaalutlustel,
näitab aeg.

Eeltoodust
saab teha ai-
nult ühe jä-
relduse � ei
p r a e g u s e d
ega tulevased
pensionärid

ole praeguse parempoolse
valitsuse jaoks olulised.

Veelgi enam, loodetakse,
et koos pensionile mine-
kuga saaks keskmise Ees-
ti inimese ka manalateele
saata, riigil vähem muret
ja kulutusi.

Muidugi loodan, et taoli-
ne stsenaarium ei käivitu.
Kavatsen selle vastu ka kõi-
gi vahenditega töötada. Ees-
tis on kindlasti terve mõis-
tuse ja südametunnistusega
otsustajaid ja poliitikuid,
kes taolisi inimvaenulikke
otsuseid läbi ei lase.

Kooliaasta algusest on kulunud kolm näda-
lat. Koolide veebilehtedel ringi liikudes leiab
veel tänagi vananenud andmeid.

Toimetusele teadaolevalt peaks igas koolis
olema inimene, kes veebilehe toimetamise
eest vastutab. Räägime infoühiskonnast,
kuid lubamatult sageli jääb info kellegi või
millegi taha toppama.

Krootuse Põhikoolil ja Kanepi Gümnaasiu-
mil on lisaks veebilehele korras hoida ka e-
kooli andmebaas. Kui info kandmine esime-
sele kannatab ehk mõnepäevase viivituse väl-
ja, siis e-kool on ses osas kompromissitu: ko-
duseid ülesandeid peab laps nägema kohe.

Otsekoheste väljaütlemistega koolijuht
Märt Sults on e-koolile vee peale tõmmanud:
tema elektroonilise klassipäeviku eest raha

Kas olla e-kooli
poolt või vastu

Pooldajate arvates
võidavad e-koolist
kõige enam laste-
vanemad.

välja ei käi.
Kui õpetaja soovib

vanemaga e-kirja teel
suhelda, võimaldab
seda tavaline inter-
net, kõik muu jäägu
vanaviisi.

Sultsi konkreetsus ajas segadusse teise
tuntud koolijuhi Lauri Leesi, kes end peaaegu
e-kooliusku lasi meelitada. Arvamusi e-tee-
mal kuuleb seinast seina. Üleinternetisee-
rimises nähakse loomuliku suhtlemise sure-
tajat. Linnakoolides toovad lapsed üha sage-
damini tegemata kodutöö põhjuseks «maha-
jooksnud» interneti.

Pooldajate leer arvab, et kõige enam võida-
vad e-koolist lastevanemad, kes saavad lapse
käekäiku koolis iga kell jälgida.

Kas olla poolt või vastu? Kanepi ja Krootuse
e-kooli otsus ei sündinud üleöö. Mõtlemis-
aega võeti piisavalt. Äratundmine selle va-
jadusest tuli arutelude ja läbirääkimiste
käigus. Ka Krootuse kooliõpetaja Rita Pun-
ning rõhutas mitmel korral, et iga samm tuli
hoolikalt läbi mõelda.

Inimloomus on konservatiivne ja uuendus-
tesse suhtutakse tõrjuvalt. Vähemasti esial-
gu. Oli aeg, mil sularahaautomaati suhtuti
kui rahvavaenlasesse. Praegu ei kujutaks ar-
gipäeva nendeta enam ette.
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Lähipäevil kujundab Ees-
ti ilma Norra merel pöör-
lev madalrõhkkond, mille
kaguservas liikuvad lo-
hud kannavad meile niis-
kemat ja soojemat õhku.
Võrreldes nädala algu-
sega, pole Põlvamaal
taevapilt nii lootusetult
vihmane, sajuaeg on lü-
hem ja aeg-ajalt tuleb
ette selgimisi. Kuivemat
ilma on oodata pühapäe-
val, kui viimase lohu järel
liigub merelt Eesti kohale
kõrgrõhuhari.

Täna
on Põlvamaal pilves sel-
gimistega ilm ning aeg-
ajalt sajab hoovihma. Pu-
hub edela- ja lõunatuul
5-10 m/s. Sooja tuleb
14...15 °C.

Homme
on pilves selgimistega
ilm ning hooti sajab vih-
ma. Tuul puhub lõunast
ja edelast 5-10, päeval
kuni 12 m/s. Sooja on
öösel 6...8, päeval 14...16
°C.

Laupäeval
püsib pilves selgimistega
ning hoovihmadega ilm.
Puhub lõuna- ja edela-
tuul 7-12 m/s. Sooja on
öösel 8...10, päeval
15...17 °C.

Pühapäeval
on ilm vahelduva pilvi-
susega. Kui öösel võib
veel hoovihma sadada,
siis päev tuleb kuiv. Tuul
puhub edelast 4-10 m/s.
Õhutemperatuur on
öösel 7...9, päeval tuleb
sooja 15...17 °C.

EMHI

Müük

Töö

Teenus

Muud

IlmateadeIlmateade
Meil ja mujalMeil ja mujal

Toimetaja Isis Sihver, reklaam@polvakoit.ee, leiu@polvakoit.ee, tel 799 5692, 5300 4289

PANDITA KIIRLAENUD kuni 7000
kr, SUUREM LAEN SÕIDUKI (jääb
Teile) või KINNISVARA TAGATISEL.
Lõunalaenud OÜ,  Jüri 39, Võru,
www.lounalaenud.ee      5680 8199

Müüa PÕRSAD. Tel 5569 0034.

K-KATE KATUSEKATTETÖÖD OÜ
pakub tööd KATUSEKATJATELE ja
EHITUSBRIGAADIDELE. Väljaõpe
kohapeal, vajadusel majutuse võima-
lus. Kasuks tuleb auto olemasolu. Info
tel 610 7934, info@k-kate.ee, Tallinn.

Vajatakse KÖÖGIVILJAPESIJAT,
PAKENDAJAT, KOORIJAT
ja kiiresti KÖÖGIVILJADE
KORISTAJAID. Tel 518 1655.

Rent

Otsime Soome ERINEVATE
TÖÖDE TEOSTAJAID. Kui oled
huvitatud, saada oma CV meili-
aadressile helen833@hot.ee ja
saame kokku Põlvas. 5624 3781.

Liivasaare talu Kanepi vallas võtab
tööle dok-dega TRAKTORISTI.
Õnneotsijatel mitte tülitada.
Tel 513 4349, 5341 4903.

Soovin üürida 2-toalist KORTERIT
bussijaama piirkonda. Tel 522 7942.

Anda rendile 1-toal keskk KORTER
Vabriku 5. Hilisem ostuvõimalus.
Tel 552 8782.

OÜ Rahaveski võtab tööle METSA-
VEOTRAKTORISTI. Tel 514 2950.

Vajame KLAASTAARA VASTUVÕT-
JAT. Info 736 7337, 5322 6004.

Lammutamiseks HOONE,
hulga PUITM ja ETERNIITE.
Kiire! Tel 797 3453.

Linnu talu müüb Hy-Line tõugu
pruune 1 aasta munenud KANU
25 kr/tk Valgamaal Tagula külas
E-P kl 8-16. Tel 767 9425,
503 1485, 501 7500.

ENERGOTERAPEUT - terviseprob-
leemid, diabeet (rahvusvaheline
litsents - U4001529), 5566 2765.

Müüa VOODRI- ja PÕRANDA-
LAUDA. Ehituslikku SAEMATER-
JALI. Vedu. Tel 528 2268.

Müüa VOODRI- ja PÕRANDA-
LAUDU. Veovõimalus. Tel 503 1859.

OÜ Ropka Autopood otsib oma
töökasse kollektiivi ELEKTRIKKU,
AUTOREMONDILUKKSEPPA
ja AUTOPLEKKSEPPA.
Täpsem info tel 526 9514.

KAARDID ENNUSTAVAD,
helista 900 1727. 24 h, 17 kr/min.

Pakume tasuvat tööd
KAABLITRASSIDE EHITUSEL.
Väljaõpe kohapeal. Tel 514 0335.

Külmsoo talu võtab tööle LÜPSJA.
Korter olemas. Tel 5660 6430.

OÜ Bellus Furnitur Räpinas otsib
vastavatavasse tsehhi TOOTMIS- ja
ABITÖÖLISI. Motiveeriv töötasu ja
tasuta transport. Info tel 5656 7686.

Müüa kuivad pakitud KÜTTE-
KLOTSID ja KAMINAPUUD.
Kohalevedu tasuta. Tel 523 8503.

Müüa alusel pakitud Sangla
TURBABRIKETTI. Kohalevedu
tasuta. Tel 523 8503.

Rendin MAAD Moostest 15 km
raadiuses, tel 510 8729.

Pakun tööd RAHVUSVAHELISTE
VEDUDE AUTOJUHILE
(nõutav CE-kat, ametitunnistus).
Täpsem info 504 4037.

Otsin tööd LAPSEHOIDJANA.
Tel 5804 5950.

Preeria pubi vajab BAARIDAAMI
ja ETTEKANDJAT-ABITÖÖLIST.
Tel 514 2950.

OÜ Rahaveski pakub tööd
metsa väljaveo TRAKTORISTILE.
Tel 514 2950.

Müüa soodsalt TERAS-
RADIAATOREID. Tel 5551 5085

OÜ VARUMEESTEENINDUS
pakub tööd MONTEERIJATELE
Tallinnas! Töö on vahetustega, sobib
nii meestele kui naistele. Töötasu
35-45 kr/h+lisad. Ülesanneteks on
elektroonikaseadmete koostamine
tootmisliinil. PAKUME VÄLJAÕPET
JA ELAMISPINDA! Info: 666 1920.

Soovin üürida 1-toal KORTERIT
Põlvas. Kiire! Tel 5341 9483.

LAUAD, PRUSSID Põlvas. 506 4531.

Anda üürile Põlvas Jaama 14 asuvad
ÄRIRUUMID. Üldpind 158 m².
Hind kokkuleppel. Info tel 529 4860.

VABANDAME Kaire Vaheri ees
15. septembri Koidus ilmunud
kaastundeavalduse vigase teksti
pärast, kuna tal pole tütart.
KÜ Jaama 61a majarahvas

HAUAKIVID, MATUSEPLAADID.
Sügissoodushinnad kuni -20%.
Põlva, Oja 4. Tel 527 1490.

Linnu talu müüb Hy-Line tõugu
pruune 1 aasta munenud KANU
35 kr/tk P 23.09  kaupluste platsidel:
Veriora 10.15, Põlva turg 10.45,
Mooste 11.45, Ahja 12.15, Vastse-
Kuuste 12.45, Vooreküla 13.15,
Maaritsa 14.15, Saverna 14.40,
Kanepi 15.00. Tel 5397 3644.

Plateta uus KREISSAAG.
Tel 5347 9680.

Autoremonditöökoda Põlvas
vajab LUKKSEPPA või ÕPILAST.
Tel 528 4015.

Vajatakse ehituse ABITÖÖLIST.
Tel 528 4015.

WWForest Management pakub tööd
võsasaega NOORENDIKU HOOL-
DAJALE Räpina vallas. Tel 509 6206.

Ost

Ostan KAERA. Tel 528 4074.

OÜ Viirajärve ostab kasvavat MET-
SA ja METSAKINNISTUID, MÄN-
NITÜVEPALKI ø 18-70. 502 1555.

OÜ Apthaus ostab Moostes MÄNNI-
PALKI ø al 14 cm. Tel 529 5364.

Ostan kuivi KÜTTEPUID. 522 9600.

Soovime osta lõhutud kuivi KÜTTE-
PUID. Tel 736 7337, 5322 6004.

Ostame TALU või METSAKIN-
NISTU, võib olla koormatud
hüpoteegiga. OÜ Finserv,
513 3795. finserv@hot.ee

Ostame KASVAVAT METSA ja
METSAMAAD, ka osaliselt raiutud
ja hüpoteegiga. Ostame ka madala
boniteediga metsamaad!
Tel 502 2391, 505 3749.

ENNUSTUSE KINNISVARA võtab
omanikult lepinguga müüki KINNIS-
VARA. Hea hind ja kiire müük.
Tel 5348 2672,  www.ennustus.ee

Timberston OÜ ostab KASVA-
VAT METSA ja METSAMAAD.
Hinnad müüjale soodsad.
Tel 5558 5837, 528 4932.

Ostan kvaliteetset SÖÖGIÕUNA
ja JÕHVIKAID. Tel 521 4050.

OÜ Kostar ostab METSAMAAD,
KASVAVAT METSA, TALUKOHTI.
Tel 503 1684, 782 2276.

OÜ RV ostab teie METSA-
KINNISTU. Tel 506 6675.

Allergiliste lastega pere ostaks
talveks orgaanilise väetisega
(lehmasõnnikuga) kasvatatud
KARTULEID ja muud JUURVILJA.
Tuleme ise järele. Tel 5656 6155.

Ostan RAAMATUID ning vana-
aegse RIIDEKAPI või PUHVETI.
Tel 5804 6910.

Reklaamide ja kuulutuste vastuvõtt toimetuses (Lao 5, Põlva) E-R kell 8-15. Reklaamitoimetaja Isis Sihver.
Tel 799 5692, 5300 4289, faks 799 5681, e-post: reklaam@polvakoit.ee, leiu@polvakoit.ee
Kodulehekülg: http://www.polvakoit.ee/reklaam.html, http://www.polvakoit.ee/koit_files/reklaam.pdf
Koit ilmub kolm korda nädalas: T, N, L. Igal laupäeval ilmub Koit ja Nädal, iga kuu viimasel neljapäeval Koit ja Tarbijaleht.

Pensionäride tasuta ju-
riidiline nõustamine nel-
japäeviti Põlva Päevakes-
kuses. Info/reg 799 4864.

Põlva Noortekabineti
Amor vastuvõtt: 1) Põlva
haigla nahahaiguste kabi-
netis Uus tn 2: E 8-12
(üldvastuvõtt), T 14-15, R
15-17; 2) Räpinas K 12-
12.30. Info: Põlvas 799
9164; Räpinas 799 9243.
Kuni 25-a ravikindlustu-
seta isikuile kõik teenused
tasuta.

Suletud liikluseks 8. ok-
toobrini Meemaste-Tännas-
silma tee Meemaste silla re-
mondiks. Ümbersõit Põlva
kaudu.

Doonoripäev 20. sep-
tembril kell 10 Räpina Rah-
vamajas. Kaasa pildiga
dok. Kohal TÜ Kliinikumi
Verekeskuse spetsialistid.

Suletud liikluseks Laa-
ne raudteeülesõit 21.
septembril kell 7 - 19 ja 24.
septembril kella 10-st kuni
25. septembri kell 18-ni.

Sügishooaja avamine
luulepooltunniga 21.
septembril kell 13 Põlva-
maa Vaimse Tervise Seltsis
Põlva Päevakeskuses.

Disko (CRAZY PARTY
DJ-d) 21. septembril kell 20
-2 Põlva kultuurikeskuses.

Ekskursioon Paunvere
Väljanäitusele 22. sep-
tembril kell 8 Edu poe
parklast Põlva Päevakes-
kuse liikmetele. Reg 799
4864, 517 7822.

Ekskursioon 22. sep-
tembril Paunvere Väljanäi-
tusele Põlva Naiste Salongi
rahvale. Info 5190 4396.

Buss Palamuse laadale
Veriora Vallavalitsuselt
väljub 22. septembril kell 8
Leevilt, läbib peatused:
Vinso, Verioramõisa, Vilus-
te, Veriora, Pahtpää, Krim-
si. Sõitasoovija, ole õige-
aegselt bussipeatuses! Info
525 7864.

Anne Velli Lasteshow
23. septembril kell 12 Him-
maste Külakeskuses. Ta-
suta. Umbes 1 tund.

Kuukiire puhkeõhtu 23.
septembril kell 18 Põlva
kultuurikeskuses.

Kokkutulek Põlva MK
kodu-uurijatele 26. sep-
tembril kell 10 Põlva rah-
vaharidusseltsi ruumides.

Vilistlaste kokkutulek 6.
oktoobril kell 16 Põlgaste
koolimajas. Info www.
polgaste.ee või 797 3339.

Isis Sihver
leiu@polvakoit.ee

Lp MESINIKUD! VAHETAME
KUNSTKÄRGE (30 kr) Põlva turul
6. oktoobril (laup) kell 11.
Tel 734 9960, 513 3356.

Ülikooli ajaleht Universi-
tas Tartuensis korraldab
seoses Tartu Ülikooli (TÜ)
375. aastapäevaga essee-
võistluse «Millisena näen
TÜ-d kümne aasta pä-
rast?».

Kutsume kõiki TÜ tu-
dengeid, õppejõude, tööta-
jaid ja vilistlasi mõtlema
alma materi oleviku ja tu-
leviku peale järgmistel tee-
madel: TÜ täna ja kümne
aasta pärast töö- ja õpi-
keskkonnana, ülikooli ees
seisvad valikud, kes ja mis
keeles siin kümne aasta
pärast õpivad ja õpetavad,
TÜ-st saadav haridus, TÜ
positsioon Eesti, Euroopa

ja globaalses kõrghari-
duses, akadeemilise pere
kokkukuuluvustunne, ta-
suta või tasuline õpe jne.
Þürii annab välja kolm

põhiauhinda: I koht 3000,
II koht 2000 ja III koht
1000 krooni. Samuti an-
takse välja eriauhindu.
Þüriil on õigus auhindu
ümber jagada.

Võistlustöödest tehakse
kokkuvõte UT-s. Parimad
esseed pannakse UT veebi
ja võidutööd avaldatakse
lehes.

Hindamisel arvestatakse
mõtteselgust ja haaravat
esitust.
Þürii esimees on eetika-

keskuse juhataja professor
Margit Sutrop.

Essee maht on 2-3 lk,
ühese reavahega (kuni
9000 tähemärki koos tühi-
kutega), eesti või inglise
keeles.

Tööd saata ajaleht@ut.ee
või «Esseekonkurss», UT
toimetus, Ülikooli 18,
51014 Tartu. Kirjale lisada
oma andmed (nimi, õppe-
asutus või töökoht, telefon
ja e-posti aadress).

Tähtaeg on 31. oktoo-
ber. Auhinnad antakse
kätte emakeelse ülikooli
aastapäeva ürituste ajal.

Universitas Tartuensis

Osalege Tartu Ülikooli 375. aastapäevale
pühendatud  esseekonkursil

Käib taotluste
vastuvõtt
Sihtasutus Eesti Rahvus-
kultuuri Fond (ERKF)
alustas taotluste vastuvõt-
tu 2008. aasta stipendiumi-
deks ja kultuuriprojektide
finantseerimiseks.

Taotluste vastuvõtt lõpeb
15. oktoobril kell 16.

Täpsemat informatsiooni
jagamise tingimuste kohta
ning taotluse esitamiseks
vajaliku ankeedi saate
ERKF-i kodulehekülje
www.erkf.ee avalehelt või
ERKF-ist aadressil A. Wei-
zenbergi 20a-13 (III kor-
rus), 10150 Tallinn; telefon
601 3428; vastuvõtt töö-
päeviti kell 10-16.

BNS/Koit
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Sügav kaastunne omastele
kalli

RAGNARI
traagilise kaotuse puhul.

Kati

Südamlik tänu kõigile, kes
meie leina jagasid ja

TIIU SABRE
mälestust kalliks pidasid.

Omaksed

On elu lühike, on elu ainult viiv, kesk maiseid askeldusi
tõuseb iil ja luba küsimata askeldaja viib.

Mälestame head sõpra

RAGNAR KUKKE
ja avaldame kaastunnet omastele.

Karlis, Hannes, Irja, Vaiko

Sa elad edasi meis kõigis
nagu lauluviis - hea, soe ja kurb...

Mälestame ja avaldame
kaastunnet omastele

RAGNAR KUKE
kaotuse puhul.

Klassivennad ja -õed
Kauksi kooli päevilt

Südamlik kaastunne Elle-
nile, Kirsikale, Ainarile ja
Andarile kalli poja ja venna

RAGNAR KUKE
ootamatu kaotuse puhul.

Kati ja Sander

Mälestame head töökaas-
last

RAGNAR KUKKE.
Sügav kaastunne omas-
tele.

OÜ Entis Ehitus

AS Imprest AS Imprest AS Imprest AS Imprest AS Imprest on AS-i Le-
meks metsatööstusgruppi
kuuluv ettevõte, mille põhi-
tegevuseks on süvaimmu-
tatud aiapostide ja mängu-
väljakute tootmine.

Võtame tööle Põlva
sorteerimisterminali

ümarpuiduümarpuiduümarpuiduümarpuiduümarpuidu
sorteerimisliinisorteerimisliinisorteerimisliinisorteerimisliinisorteerimisliini

TÖÖLISETÖÖLISETÖÖLISETÖÖLISETÖÖLISE

Pakume:Pakume:Pakume:Pakume:Pakume:

· stabiilset töökohta Põlvas
· sõbralikku kollektiivi
· väljaõppe võimalust

Täiendav info 5341 3565
või www.imprest.ee

või kohapeal.

Avaldame kaastunnet Elle-
nile, õele ja vendadele kalli

RAGNARI
surma puhul.

Ülle, Karlis ja Ester
perega

Ostame KUUSE- ja
MÄNNIPALKE

hinnaga kuni 1300 kr/tm
(suurematel kogustel hinnalisa),

ø 9...17 cm, pikkus 1,8 m+10 cm
või 3,6 m+20 cm.

Kõverus lubatud, okste arv
ei ole piiratud. Tasu kohe.

Tel 521 3027, 528 4110.

Nii valus on mõelda, et Sind ei ole ja kunagi enam me juurde ei tule.

Teatame sügava kurbusega kalli poja ja
venna

RAGNAR KUKE
23.08.1982-16.09.2007

ootamatust surmast.
Ärasaatmine Himmaste Külakeskusest 21.
septembril kell 12 Põlva kalmistule.

Leinavad omaksed

Südamlik kaastunne Andarile venna

RAGNAR KUKE
traagilise kaotuse puhul.

OÜ Valkan

Mälestame

RAGNARIT
ja avaldame südamlikku
kaastunnet perele.

Põlva Keskkooli III lend
ja klassijuhataja

Südamlik kaastunne Kirsi-
kale perega venna

RAGNARI
kaotuse puhul.

Klassikaaslased ja
klassijuhataja

Raius surm nagu lävi  läbi hommikuhäo.
Aga mälu ei hävi, sest et olnu ei kao.
Südamlik kaastunne Elle-
nile, Ainarile, Andarile,
Kirsikale kalli poja ja
venna

RAGNARI
kaotuse puhul.

Andres, Kaupo,
Kaire, Ruta

Südamlik kaastunne Ülle-
le, Vahurile ja Virgole kalli

ALICE
kaotuse puhul.

Anneli, Kristi,
Kaspar ja Karl

Südamlik kaastunne Vam-
bolale perega

RAGNARI
kaotuse puhul.

Põlva politseijaoskond
ja abipolitseinikud

Valge päeva on varjanud mure
kivine sein. Tõde valus on uskuda,
raske kaotuse lein.

ALICE VILLEMSON
Südamlik kaastunne Ser-
geile kalli tütre surma
puhul.

Kiidjärve Metskond

Elu on tundmatu tee,
keegi ei tea, kus lõpeb see.

Südamlik kaastunne omas-
tele

RAGNARI
ootamatu kaotuse puhul.

Terje, Karli, Klaarika,
Tatjana ja Agris

Elu on laul, nii habras ta viis,
heliseb korraks ja katkeb siis...
Südamlik kaastunne Elle-
nile perega poja

RAGNAR KUKE
surma puhul.

Luule, Sirje, Virve,
Tea, Inga, Aavo

Elu on tundmatu tee,
keegi ei tea, kus lõpeb see.
Südamlik kaastunne kalli-
le kolleegile Ellen Põdrale
perega armsa poja

RAGNAR KUKE
ootamatu surma puhul.

Merike perega

Südamlik kaastunne Ree-
sile kalli venna

HINDREK PIHLI
kaotuse puhul.

Kiira, Airi, Juta,
Kaia, Maire

Elutee Sul katkes äkki,
liiga karmilt kustus see.

Mälestame

RAGNAR KUKKE.
Avaldame kaastunnet
Elleni perele.

Heino, Olli, Einar
ja Urmas peredega

Südamlik kaastunne
Mihklile venna

KALLE LEPIKU
surma puhul.

Maimu, Helmut, Kaja,
Mait, Aadu ja Tea

ÕLLEFESTIVAL KONSUMITES
19.-26. september

Õlu A.Le Coq Premium 4,7% 0,5 l - 8.90 +pant  /L  17.80/
Õlu Saku Kuld 5,2% 0,5 l - 8.50+pant  /L  17.-/
Õlu Saku Rock 5,3% 0,5 l - 8.50+pant  /L  17.-/
Õlu Aleksander 5,2%  0,5 l - 7.90+pant  /L  15.80/
Hele õlu Puls Extra Lager 5% 0,5 l - 7.90+pant  /L  15.80/
Hele õlu Lapin Kulta purk 0,5 l - 9.90 +pant /L  19.80/

Põlva Konsum Põlva, Kesk 10 Avatud iga päev 8-21
Räpina Konsum Räpina, Pargi 3 Avatud iga päev 8-20

Avaldame kaastunnet
Ellenile perega

RAGNAR KUKE
surma puhul.

Majarahvas

Las küünlavalgus mälestusi paitab
ja kaotusvalu leevendada aitab...

Siiras kaastunne Leale pe-
rega ämma, ema ja vana-
ema

MARIA TOE
kaotuse puhul.

Ulitina külarahvas

Unehõlma emasüda vajus,
mälestused helged maha jäid...
Südamlik kaastunne Niko-
laile ja Reinule perega ning
kõigile omastele armsa

MARIA TOE
kaotuse puhul.

Perek Kalmus, Korela
ja Pius

Sügav kaastunne Paul ja
Mihhail Lepikule poja ja
venna

KALLE LEPIKU
surma puhul.

Perek A. Petersell,
J. Salmisto, A. Meinbek

ning Helvi, Astrid ja Tiiu

Südamlik kaastunne Aina-
rile ja Anderile kalli venna

RAGNARI
kaotuse puhul.

Priit ja Jane perega

Mälestame endist Leeva-
ku Raamatukogu juhatajat

AIME  SIIMERIT.
Avaldame kaastunnet lä-
hedastele.

Räpina Vallavalitsus
Räpina Vallavolikogu

Liiga vara kustus päike, liiga vara
saabus öö. Liiga vara jätsid maha
sõbrad, omaksed ja töö...

Südamlik kaastunne omas-
tele

RAGNAR KUKE
traagilise kaotuse puhul.

Toomas perega

Avaldame kaastunnet Lea
perele kalli ämma, ema ja
vanaema

MARIA TOE
surma puhul.

Eve ja Ly peredega

� LOODUSAINETE
ÕPETAJA

Vastse-Kuuste Kool vajab
alates 2007/2008. õa

II veerandist põhikohaga
töötajate asendajaid:

� KOKK

Kontakt tel
792 0374, 5664 8079
või kool@vkuuste.ee

VVVVValgjäralgjäralgjäralgjäralgjärve pesumaja võtab tööleve pesumaja võtab tööleve pesumaja võtab tööleve pesumaja võtab tööleve pesumaja võtab tööle

JUHATAJA ja PESUOPERAATORI.....

VVVVVajadusel transport. Kandideerimiseksajadusel transport. Kandideerimiseksajadusel transport. Kandideerimiseksajadusel transport. Kandideerimiseksajadusel transport. Kandideerimiseks
saada saada saada saada saada CVCVCVCVCV aadressile info@ikomix.ee aadressile info@ikomix.ee aadressile info@ikomix.ee aadressile info@ikomix.ee aadressile info@ikomix.ee

Info tel 512 8699, 5343 5010Info tel 512 8699, 5343 5010Info tel 512 8699, 5343 5010Info tel 512 8699, 5343 5010Info tel 512 8699, 5343 5010

Valgjärve Vallavalitsus teatab, et 21. septembrist kuni
17. oktoobrini toimub Valgjärve valla üldplaneeringu kesk-
konnamõju strateegilise hindamise aruande avalik
väljapanek.

Valgjärve valla üldplaneeringu keskkonnamõju stra-
teegilise hindamise aruande ja üldplaneeringuga on
võimalik tutvuda Valgjärve Vallavalitsuses ja Valgjärve
valla veebilehel http://www.valgjarve.ee/

Ettepanekuid, vastuväiteid ja küsimusi aruande kohta
saab esitada 17. oktoobrini 2007. a kirjalikult Valgjärve
Vallavalitsusele (Saverna küla, Valgjärve vald, 63418
Põlvamaa).

Üldplaneeringu eesmärgiks on Valgjärve valla territoo-
riumi arengu põhisuundade ja tingimuste määramine ning
maa-alade üldiste kasutamis- ja ehitustingimuste sead-
mine. Keskkonnamõju strateegilise hindamise eesmär-
giks on üldplaneeringu elluviimisega kaasneva võimaliku
olulise keskkonnamõju väljaselgitamine, mõju olulisuse
ja ulatuse hindamine. Piiriülest keskkonnamõju Valgjärve
valla üldplaneeringuga ei kaasne.

Valgjärve valla üldplaneeringu keskkonnamõju stratee-
gilise hindamise aruande avalik arutelu toimub 18. ok-
toobril kell 17 Saverna Külakeskuses.

Valgjärve valla üldplaneeringu keskkonnamõju stratee-
gilise hindamise algataja ja kehtestaja on Valgjärve valla-
volikogu (Saverna küla, Valgjärve vald, Põlvamaa); korral-
daja Valgjärve Vallavalitsus (Saverna küla, Valgjärve vald,
Põlvamaa); koostaja OÜ Alkranel (Riia 15b, 63401 Tartu).
Üldplaneeringu koostaja on Valgjärve Vallavalitsus (Sa-
verna küla, Valgjärve vald, Põlvamaa).

Valgjärve valla üldplaneeringu
keskkonnamõju strateegilise
hindamise aruande avalik arutelu

Kuulutuste vastuvõtt toimetuses  Lao 5 E-R  8-15; Bürooteenuste OÜ-s Oja 7, Põlva (1. korrus) E-N 9-12, 13-17
ja OÜ-s Kagu Express Kooli 1, Räpina E-R 9-17, L 10-14.

Koit  20. september �078  Kuulutused ja reklaam

Elutee Sul katkes äkki,
liiga karmilt kustus see.

Mälestame head sõpra ja
tädipoega

RAGNARIT.
Südamlik kaastunne vane-
matele, õele ja vendadele.

Janek, Piret, Janis, Aliis

Avaldame kaastunnet Ni-
kolai Toele, lastele ja Sen-
nile peredega

MARIA TOE
kaotuse puhul.

Perek Lõhmus ja Leeni,
Magda, Senni

Elu on laul, nii habras ta viis,
heliseb hetke ja katkeb siis...

RAGNAR KUKK
Mälestame head sõpra.
Avaldame sügavat kaas-
tunnet omastele.

Martin, Toomas,
Tiina ja Gitlin

Sügav kaastunne Niko-
laile ja lastele peredega
ema, ämma, vanaema ja
vanavanaema

MARIE TOE
ootamatu surma puhul.

Mälestavad õde Senni
ja Andres perega


